
 

 
 
Informace o zm ěnách v hromadné autobusové p řeprav ě 

 
     S účinností od 12.06.2005 došlo k dalším menším úpravám v jízdních řádech. Chceme proto naše pustopolomské 
občany seznámit, u kterých spojů došlo ke změnám:   
 
 
 
Na lince 900263: Opava - Hrabyn ě - Pustá Polom - T ěškovice  
 
• byly spoje č. 1, 33 a 44 uspíšeny o 7 min. s odjezdy 8,08 hod. a 18,33 hod. z Opavy a 20,15 hod. z Těškovic. 

Uvedené spoje byly upraveny z důvodu zajištění návozu a odvozu ze zaměstnání z Hrabyně RÚ a jsou vedeny přes 
obec Štítinu.  

 
• na žádost imobilních občanů z RÚ Hrabyně, byly ve dnech pracovního klidu nově zavedeny spoje č. 8 s odjezdem 

20,20 hod. z Těškovic a č. 13 s odjezdem 22,33 hod. z Opavy. Nedělní spoj č. 39 s odjezdem 19,02 hod. z Opavy byl 
prodloužen do Těškovic.  

 
• z důvodu zajištění odvozu z ranní  a odpolední směny z Komárova byly spoje č. 38 a 40 opožděny o 2 min. s 

odjezdem 14,15 hod. a 22,15 hod. a spoj č. 4 uspíšen o 10 min., s odjezdem 15,15 hod. z Pusté Polomi.  
 
 
Na lince 900264:  Opava - Suché Lazce- P řerovec - Pustá Polom  
 
• na žádost obce byl uspíšen o 20 min. spoj č. 1 z Opavy s odjezdem 14,10 hod. a příjezdem do Pusté Polomi ve 

14,42 hod. Uvedený spoj jede přes Suché Lazce.  
 
 
Na lince 910286:  Ostrava - Velká Polom - Hrabyn ě - Pustá Polom  
 
• byl splněn také požadavek naší obce na zavedení nového spoje č. 16 z Pusté Polomi do Ostravy s odjezdem 6,15 

hod. a příjezdem do Ostravy 7,02 hod.  Uvedený spoj jistě přivítají občané, jímž začíná  pracovní doba po 7,00 hod. 
a také studenti středních škol.  

 
• Po projednání s dotčenými orgány a Policií ČR byla zastávka Hrabyně, rozcestí Budišovice zrušena. Z toho důvodu 

je spoj  č. 8 veden přes zastávku „Hrabyně, obecní úřad“.  
 
Příloha : 4 x jízdní řád 
 
 
         
           starosta obce 
           Ing. Zdeněk Vaněk   
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Základní škola Pustá Polom       

Sběr papíru  

Koncem května organizovala škola akci „papír pro papír. 
Je až neuvěřitelné, co starého papíru se povaluje všude 
po našich obydlích. Jsme také rádi, že jste tento papír 
nenechali jen tak proletět komínem a darovali jej škole. 
Celkem se v kontejneru sešlo 5,5 tuny různých kartonů, 
časopisů, novin, obalů, starých knih a dalšího „papírového 

šrotu“. Bylo mezi nimi i několik rarit. Například časopisy 
z 30. a z 50 let, které se na půdách musely „sušit“ pěkně 
dlouho. Děkujeme všem, kteří nám s touto akcí pomohli. 
Získané finanční prostředky budou použity na nákup 
kopírovacího materiálu pro školu.

 
 

Provoz školní jídelny b ěhem prázdnin  

 

Školní jídelna bude pro cizí strávníky vařit v průběhu měsíce července. Během měsíce srpna bude kuchyně 
uzavřena. Důvodem je malý zájem o odběr obědů a vaření se tak stává  nerentabilní. 

 
 

 

Provoz mate řské školy b ěhem prázdnin  
 
1. 7. 2005 MŠ otevřena 

4. – 6. 7. 2005 MŠ uzavřena 
7. – 15. 7. 2005 MŠ otevřena 
18. 7. 31. 8. 2005 MŠ uzavřena 
1. 9. 2005 Zahájení běžného provozu MŠ 

 

Putování s brontíkem Otíkem  

 
Předposlední dubnový týden proběhlo „putování 
s brontíkem Otíkem“, během kterého posbírali 
dobrovolníci z řad dětí i rodičů nepořádek a 
odpadky z příkop podél přístupových cest k Pusté 
Polomi. Byli jsme překvapeni, co všechno lze 
podél cest nalézt. Někteří „uvědomělí ochránci 
přírody“ nám dokonce připravili odpadky do pytlů, 
které pak volně pohodili. Vždyť se to přece vyplatí 
nastartovat auto a vyvézt svůj „svinčík“ 2 km za 
obec. Nutno ovšem doplnit na obranu obyvatel 
naší obce, že řada odpadků pocházela i z jiných 
oblastí širokého okolí Pusté Polomi. Nám to 
ovšem náladu zkazit nemohlo. Počasí nám přálo, 
výborně jsme se prošli a opečené buřty spolu se 
sladkou odměnou také nebyly k zahození. 
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Deváťáci… 
 

 
 
Tak to jsme my- 9.třída ZŠ Pusté 
Polomi pro rok 2004/2005. 
Momentálně válčíme ve složení 27 
lidiček, ale takhle to nebylo 
vždycky… 
Do 1.ročníku jsme nastoupili 
1.9.1996 na čtyřech různých 
školách-ZŠ Pustá Polom, ZŠ 
Kyjovice, ZŠ Hlubočec a ZŠ 
Těškovice. 
Do konce čtvrté třídy sem, do Pusté 
Polomi, chodili J. Javorková, P. 
Laryšová, V. Čech, J. Čech, A. 
Kubala, D. Kubala, J. Kočař, M. 
Demel, O. Kosorin, A. Hradečná, I. 
Pavelková, M. Schlossarek, V. 
Souček, J. Havrlant, A. Holeš.  
Na začátku školního roku 2000/2001 
jsme se přidaly my- tři amazonky 

z Kyjovic- V. Bilíková, P. Illíková a L. 
Novotná. Naším třídním učitelem se 
stal současný pan ředitel V. Hrádek 
a my si ten rok s ním užili, nejvíce 
snad školní výlet na kolech- směr 
Kružberk a Slezská Harta. Po 
skončení tohoto roku se odstěhoval 
O. Kosorin. 
Přešli jsme na vyšší stupeň a náš 
počet se díky novým žákům 
z Hlubočce (Z. Kudělová, P. 
Markusová, M. Juchelková, V. Kilián, 
V. Šenk, O. Vavrečka, D. Cihlář) a 
z Těškovic (V. Kupková, D. Vaněk, 
M. Dobeš, Z. Nohel) zvýšil na 29. 
Nečekaně jsme se stali největší 
třídou na škole. S odvahou se nás 
ujala paní uč. I. Čechová a ta s námi 
“kupodivu“ vydržela až dosud a 

“starala se o nás jako o vlastní.“ 
Mívali jsme s ní vždy vynikající 
školní výlety, ať to byla pěší túra po 
Jeseníkách v 6., bowling v 7., další 
pěší túra, tentokrát po Krkonoších 
v 8., nebo MHD túra po Praze 
v deváté. 
Možná, když si přepočítáte naše 
zastoupení na fotce, tak se budete 
divit císlu 24+1učitel. Moje chyba, že 
jsem zapomněla zmínit odstěhování 
A. Hradečné a přestup P. Markusové 
na jinou školu.( Zuzka, Ondra, Jakub 
a Vítek při focení chyběli.) 
(Pro statistiky: Jejich odchodem se 
zdvojnásobil počet chlapců ku počtu 
dívek, takže teď je v naší třídě 
dvakrát víc gentlemanů, než objektů 
jejich zájmu.) 
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Závěrem bych já, i všichni deváťáci, 
chtěla moc poděkovat všem těm, co 

nás jakkoli poznamenali svou 
výukou i dobře míněnými radami, 

těm, co po nás uklízely papírky a 
nepořádek,  těm co nám vařily. 

 
DĚKUJEME A NASHLEDANOU! 
Pavlína Illíková  9. tř. 

 

Dětský p ěvecký sbor  

Tvořivé úsilí našeho 
dětského pěveckého sboru 
pod vedením paní učitelky  
Radky Havrlantové je 
v současné době korunováno 
dokončováním natáčení 
vlastního CD. Dalo by se říci, 
že si sboristé „jen prostě 
odzpívají své a jdou“, ale 
skutečnost byla pravým 
opakem. Samotní žáci by 
vám jistě vypověděli, že to 
bylo nejotravnější a 
nejnamáhavější období 
pěveckého sboru v tomto 

roce. Své by mohli dodat i 
dospělí, kteří nám se 
zajišťováním této akce 
pomáhali. Naše poděkování 
patří všem, kteří nám 
s natáčením pomohli. Ať už 
to byla pomoc finanční nebo 
materiální, bez vás všech 
bychom to prostě nedokázali. 
Půjde-li vše podle plánu bude 
toto CD slavnostně pokřtěno 
na „závěrečném rozloučení 
s 9. třídou“ v závěru školního 
roku.  

 

Sout ěž v Olomouci…  

Soutěž dětských pěveckých sborů v 
Olomouci se uskutečnila 10.6.2005 a 
myslím si , že nejen do mé paměti 
se tento den hluboce vryje. Z Pusté 
Polomi jsme vyjeli v 7 hodin ráno. I 
přes tuto velice brzkou hodinu, 
panovala mezi mladými zpěváky 
perfektní nálada. Hned jak jsme 
dojeli do Olomouce, přivítali nás z 
autobusu mávající a usměvaví 
Singapurci. Také oni přijeli na 
Moravu soutěžit. Ano, soutěž byla na 
vysoké úrovni.Celkem soutěžilo 175 
sborů (což je asi 7000 dětí), jak z 
České republiky, tak z Polska, 
Rumunska, Turecka, zmiňovaného 
Singapuru aj.......Ani jsme neměli 
příležitost zkoumat krásy Olomouce 
a už jsme "naklusali" do Moravského 
divadla, kde na nás už čekali 
nekompromisní porotci. Nervozita by 
se ve sboru dala krájet. Začali jsme 
písní Beskyde,Beskyde a jako 

speciální překvapení měl každý ze 
zpěváčků malé rolničky, kterými 
jsme se procinkali až k 2. skladbě 
Prší,prší. Poté následovaly písně 
Hej, pane déšť, Omnis Mundus a 
katalánské Danza Negroide. Z 
celého výkonu jsme měli vcelku 
radost, ale byli jsme skeptičtí a na 
medailové pozice jsme si zrovna 
nároky nedělali. 
Konečně jsme měli čas na 
rozprchnutí po Olomouci. Všechny 
děti byly nadšené a přišly si na své. 
Menší z fenomenálního Morového 
sloupu z 16. století a Orloje, starší 
(hlavně děvčata) z butiků typu 
Diesel, Baťa, Kenvelo......., kterých 
bylo habaděj. Sotva jsme se trošku 
odreagovali, už se vyhlašovaly 
jednotlivé kategorie a výsledky. 
Nastala naše kategorie C. Celý sbor 
se chytl za ruce a myslím si, že 
někteří napětím ani nedýchali. 

Nejdříve byla vyhlašena bronzová 
příčka.Ani jednou v ní nepadla tolik 
námi očekávaná věta : ".......příčce 
se umístil dětský pěvecký sbor Nota 
Pustá Polom!"  Pomalu jsme ztráceli 
naději na úspěch. Jaké překvapení 
nás čekalo, když zmiňovaná věta 
padla u 2. místa! Myslím si, že křik a 
jásot, který nastal se musel nést až 
do Opavy. Ze 175 sborů se na 2. 
místě umístil právě náš malý, ale 
šikovný vesnický sbor. Celou cestu 
zpět do Polomi jsme zpívali jednu 
píseň za druhou. 
Zkrátka skvělý den se skvělým 
výsledkem, kterého bychom ale asi 
velmi ztěžka dosáhli bez naší 
bezvadné, milé a trpělivé paní uč. 
Radky Havrlantové, pro kterou bylo 
toto umístění ta nejlepší odměna za 
její píli. 2. místo proto z větší části 
patří hlavně ji. 

Nikol Číšecká 8. tř. 
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Jak zabezpe čit obydlí p řed rizikem požáru od úderu blesku?  
 
BEZPEČNÉ CHOVÁNÍ ZA BOUŘKY MÁ SVÁ PRAVIDLA 
 
Léto již dorazilo v plné síle a s ním také typické bouřky 
doprovázené nejen hromy,ale i blesky.V průměrném roce 
se vyskytuje 25 až 40 bouřkových dní a blesky jsou 
každoročně příčinou vzniku požárů lidských obydlí. 
Blesk jako elektrický výboj může způsobit nejen požár,ale 
díky tzv. přepěťovým impulsům i značné škody na 
elektrických přístrojích uvnitř budov.Proto je nutné mít 
v pořádku především hromosvodní soustavu.Platí však 
pravidlo: nedělat vše svépomocí a při výběru zařízení dát 
na radu kvalifikovaných odborníků.Kontrolu hromosvodu 
by měl provádět revizní technik alespoň každých 5 let,u 
rizikových budov pak každé dva roky.Hromosvod musí mít 
dle vyhlášky instalovány zejména činžovní domy,školské 
či zdravotnické budovy,průmyslové objekty,stavby 
převyšující okolí apod.Záleží na odpovědnosti každého 

z nás,zda na svém domě nechá nainstalovat hromosvodní 
soustavu.Během bouřky však hrozí škody i 
elektrospotřebičům.Ideální je,když tyto přístroje během 
bouřky odpojíme z elektrické sítě.Nestačí jen vypnout 
vypínač či jistič,kvůli malé vzdálenosti mezi jističem a 
vypínačem se již v minulosti mnohokrát stalo,že impuls 
přeskočil.Některé přístroje však musí fungovat i během 
bouřky.Řešením může být moderní zařízení- tzv. 
přepěťová ochrana.K přímému zásahu člověka bleskem 
dochází jen zřídka,končívají však mnohdy 
tragicky.Obecná pravidla,jak se chovat během bouřky 
mimo budovu:- Přerušit činnost a vyhledat spolehlivý 
úkryt,neutíkat,neschovávat se pod osamělými stromy či 
převisy nízkých skal.Zvlášť nebezpečný je pobyt na 
horách a na otevřených a vyvýšených 
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místech,koupání,windsurfing,plavba v loďce apod.Příliš 
bezpečné není ani telefonování či práce s elektrickými a 
plynovými spotřebiči.-Bezpečný úkryt- velké objekty 
s ocelovou nebo železobetonovou konstrukcí,či obecně 
veškeré stavby dobře chráněné hromosvodem,popř. i 
velké prostorné budovy bez hromosvodu.-Uvnitř budov se 
zdržovat na suchém místě a dále od 
vodovodu,kamen,elektrospotřebičů,zásuvek a 
telefonu.Zavřít okna a vypnout přístroje,jejichž součástí je 

obrazovka.-V autě se nemusíte blesku příliš 
obávat.Jestliže necháte okna i dveře zavřené,poskytne 
vám plechová karoserie spolehlivou ochranu.V případě 
silných nárazů větru však dávejte pozor na padající 
stromy či větve.-Pozor na vodu a vodivé látky.Prví pomoc 
při úrazech bleskem je stejná jako při úrazech elektrickým 
proudem a popáleninách.Často bývá nezbytné použít 
umělé dýchání,srdeční masáž,protišoková opatření apod. 

                                                                                                                       Převzato z Hasičských novin 
 
Dobrovolní hasiči děkují učitelům a žákům naší základní školy a školky za spolupráci na zdárném průběhu oslav 
dětského dne.Výbor SDH na své schůzi 9. června schválil finanční příspěvek pro školku z výnosu hasičského karnevalu 
ve výši 500kč. 

 
 

MARIUS  PEDERSEN 
Harmonogram svozu vyt říděných složek komunálního odpadu v Pusté Polomi 

„PLASTY - II. pololetí 2005“ 
 
 

Termíny svozu: úterý 12. července 2005 
 
   úterý 23. srpna 2005 
 
   úterý 20. zá ří 2005 
 
   úterý 18. října 2005 
 
   úterý 15. listopadu 2005 
 
   úterý 13. prosince 2005 
 
 
 

Milan Gelnar 

ASTROLOGICKÁ P ŘEDNÁŠKA  
Astrologie a poznání 

Čtvrtek 23. 06. 2005 

Základní škola Pustá Polom     
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Vážení občané,  
 
dovolte, abych vás na prahu léta 
pozdravil jménem svým i jménem 
celé Komise životního prostředí a 
něčím přispěl do tohoto čísla 
Pustopolomského zpravodaje. Za 
pár dnů nastane kalendářní léto, 
dojde také k "lámání či spíše půlení 
roku", a tak by myslím nebylo od 
věci připomenout jednu pozitivní 
skutečnost, a to, že systém třídění a 
likvidace odpadů funguje bez větších 
závad, což se projevuje nejen tím, 
že občané k třídění odpadů rok od 
roku přistupují zodpovědněji, ale i 
peněžní prostředky, které plynou z 
tohoto třídění a refundace z 
autorizované společnosti EKO-KOM 
a.s. jsou odměnou, kterou ocení 
nejen zodpovědní pracovníci 
Obecního úřadu P. Polom, ale i vy 
občané naší obce. Skutečnost, že 
odpad třídíme má samozřejmě ještě 
jiný efekt, ten nejdůležitější - 
ochrana životního prostředí. Na to, 
aby tento fakt člověk přijal a ocenil, 
nemusí být specializovaným 
odborníkem ekologie. Stačí si 
představit, co způsobí jedna jediná 
vyhozená plastová láhev do kamen 
na pevná paliva. Kdokoli ucítí 
zápach, který způsobují tavící se 
plasty a jiné podobné hmoty, může 
potvrdit, že to není nic příjemného. A 
to nevíme, co může takto znečištěné 
povětří způsobit v našem organizmu. 
Karcinogeny jistě nepůsobí stejně 
jako vitamíny, a jejich účinek bude 
mít nejspíše jiný charakter, tedy 
negativní. Ani argumenty hovořící o 
tom, že kdysi bylo ovzduší 
zaneřázeno mnohem více a přežili 
jsme to, v žádném případě neuspějí, 
neboť se objevují jiné, mnohem 
skrytější a rafinovanější látky, které 

nám mohou zkomplikovat zdraví a 
život. Proto přispějme každý z nás 
malinkým dílem k tomu, aby děti a 
vnuci poznali aspoň takovou přírodu, 
jaká byla zaznamenána na začátku 
tohoto podivuhodného století.  
 Ale proč o tom píšu. Objevují 
se v poslední době případy, kdy 
spousta občanů nechápe ochranu 
přírody tak přísně jako jiní, ale 
vysvětluje si ji po svém. Byli jsme 
upozorněni některými občany na to, 
že v okolí obce se objevují divoké 
skládky, spontánní smetiště a 
dokonce údajně i skutečnost, která 
ukazuje na to, že dochází k 
svévolnému odčerpávání odpadů z 
žump a septiků do obecní 

kanalizace. S posledně jmenovaným 
problémem jsem se osobně ještě 
nesetkal, ale občané, kteří byli 
svědky něčeho podobného, tvrdí, že 
se to děje s větší či menší 
pravidelností, a že pachové klima, 
které toto doprovází, není 
nejpříjemnější. 
 K výše uvedené poznámce, 
týkající se založení divoké skládky, 
bych chtěl apelovat na všechny 
občany, aby se spontánnímu 
ukládání jakéhokoliv, byť relativně 
neškodného materiálu vystříhali, a 
raději volili postup, který je v souladu 

se zákonem a s obecně závaznými 
předpisy obce Pustá Polom. 
 Důvodem, proč není nutné 
staré věci ukládat do přírody, je 
určitě i likvidace objemného a 
nebezpečného odpadu 
prostřednictvím společnosti Marius 
Pedersen a.s., se kterou je uzavřena 
smlouva k likvidaci nebezpečného 
odpadu, a to dvakrát ročně. 
 Nakonec svého příspěvku 
bych vás chtěl poprosit o jednu věc. 
Kdykoli si všimnete ve svém okolí, 
že někdo provádí činnost, která by 
životnímu prostředí mohla uškodit, 
upozorněte dotyčného sami, že jeho 
postup není správný. Není totiž v 
silách jak Komise životního 
prostředí, tak obecního úřadu, aby 
vše, co se děje v obci nebo okolí, 
bylo uhlídáno. Uvědomme si, že 
životní prostředí v obci, v jeho okolí, 
ale i samotná obec Pustá Polom 
nepatří Obecnímu úřadu Pustá 
Polom a lidem, kteří tam pracují, ale 
nám všem občanům Pusté Polomi. 
My všichni můžeme přispět k její 
čistotě a kráse. Nejen kritizovat, ale 
jít příkladem, a ukázat, že jsem 
lepší než celá Komise životního 

prostředí. 
 Zároveň děkuji dětem, které 
pod vedením učitelského sboru a 
rodičů letos na jaře opět nezklamaly, 
a zapojily se již tradiční akce za 
čistší příkopy v okolí obce. Berme si 
z nich příklad a učme se od nich.  
Přeji vám krásné a příjemné prožití 
léta, dovolené a prázdnin, a ať se v 
září zase všichni zdraví a odpočatí  
setkáváme s úsměvem při 
každodenní činnosti. Děkuji vám za 
pozornost. 

 
 

Daniel Stoniš, KŽP  
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DĚTSKÁ ODBORNÁ LÉ ČEBNA ČČK BUKOVANY  
 
Dětské odborné léčebny jsou zdravotnická zařízení, která 
slouží k doléčování dětí propuštěných po těžkých 
onemocněních z nemocnice a pro léčebné pobyty 
chronicky nemocných zaměřené na dlouhodobé zlepšení 
jejich zdravotního stavu a tím možnosti dalšího 
smysluplného produktivního života. Každý pochopí rozdíl 
mezi tím, když odchází mladý člověk do invalidního 
důchodu v důsledku zdravotního postižení, anebo je 
schopen normálního pracovního a společenského života. 
Ke snížení počtu prvních a zvýšení počtu druhých 
přispívají podstatným dílem dětské odborné léčebny. 
Dětská odborná léčebna ČČK Charlotty Garrigue 
Masarykové v Bukovanech je zaměřena na léčbu dětí 
s chronickým onemocněním dýchacích cest – zejména 
bronchiálním astmatem, opakovanými záněty průdušek, 
plic i horních cest dýchacích, děti s atopickým ekzémem, 
sennou rýmou a jinými alergickými chorobami i dalšími 
potížemi jako jsou chronický kašel rýma, záněty 
vedlejších nosních dutin, apod. K tomu slouží jednak 
samotné umístění léčebny v klimaticky příhodných pod-
mínkách - v oblasti Podbrdska - cca 500 m mořem; 
zároveň je v blízkosti zařízení přehrada Orlík - vyhlášená 
rekreační oblast. Je nutno zdůraznit, že právě kvalita 
ovzduší je nejdůležitějším prvkem léčby pacientů 
s chronickým postižením horních cest dýchacích. Patří 
k ní samozřejmě i další procedury – jako je fyzikální 
terapie, léčebná rehabilitace, muzikoterapie, herní terapie 
a další postupy.  
Léčebna přijímá děti ve věku od 3 do 15 let, přičemž u 
dětí od 3 do 6 let je možný doprovod některého z rodičů 
jako při pobytu v nemocnici. Doprovod u těchto dětí hradí 
příslušná zdravotní pojišťovna a schvaluje výhradně 
vedení léčebny. Délka pobytu je 4 - 8 týdnů. Protože se 
jedná léčebnu a nikoli o ozdravovnu, je zabezpečen 24-
hodinový lékařský dozor, včetně možností léčby akutních 
onemocnění přímo v léčebně. Kromě lékařů pracují v 
zařízení odborné dětské sestry, rehabilitační sestry, herní 
terapeuti, je k dispozici škola, školka, logoped. Součástí 
pobytu jsou pravidelné lékařské vizity, spirometrická 
vyšetření a kontinuální monitoring zdravotního stavu 
včetně dýchacích funkcí u dětí s opakovaným pobytem v 
léčebně. Navíc jsou vyhodnocovány nepříznivé 
psychogenní vlivy, které mohou zdravotní stav dětí 
zhoršovat. 
Jak již bylo napsáno – jsou hlavní klientelou léčebny děti 
s chronickými nemocemi dýchacích cest, zejména 

s astmatem. Ze statistických ukazatelů, které vydává 
každoročně Ústav pro zdravotnickou informatiku a 
statistiku, vyplývá: Ač celkový počet dětí v České 
republice ve věku od  0 do 15 let každoročně klesá, počet 
těch, které trpí chronickými poruchami dýchacích cest se 
za posledních 10 let více než zdvojnásobil a počet dětí 
s průduškovým astmatem se dokonce ztrojnásobil. 
Přitom využití dětských léčeben není v některých částech 
roku ani na 50%. Mnoho lidí neví, že součástí léčby takto 
postižených dětí jsou nejen spreje, tabletky, sirupy či 
injekce předepisované lékaři, ale i klimatická léčba – 
pobyt v léčebně – který často umožňuje přechodné 
snížení podávaných dávek léků a tím i úlevu organismu 
od nebezpečí možných nežádoucích vedlejších účinků, 
které mají všechny léky . Navíc – podle našich výzkumů – 
u pacientů, kteří absolvovali opakovaný pobyt v léčebně, 
dochází až u 90 % dětí k ústupu anebo výraznému 
snížení potíží minimálně po dobu 6 měsíců, po 
opakovaných pobytech i déle. 
Z uvedeného vyplývá, že efekt pobytu v léčebně je 
významný z hlediska zdravotního i ekonomického - šetří 
náklady na léčbu doma. Odstraňuje nepříznivé vedlejší 
účinky léčby, neboť co je škodlivé na pobytu "na zdravém 
vzduchu"? Navíc opakované pobyty spolu s pravidelnou 
zdravotní péčí doma snižují riziko postižení dětí do 
dalšího života a opět snižují množství prostředků, které by 
společnost musela v budoucnu vydávat na jejich léčení. V 
současnosti je módní heslo, že nechceme  žít na úkor 
našich dětí - zde je možnost držet se ho v praxi. 
Jestliže počet chronicky nemocných dětí stoupá a 
využívání všech možných způsobů léčby, mezi něž  patří i 
klimatická léčba, stagnuje, nutí nás to k zamyšlení, proč 
tomu tak je. Jednou z příčin je i nedostatečná 
informovanost veřejnosti o existenci a činnosti léčeben. A 
proto se obracíme a apelujeme na všechny členy 
Českého červeného kříže od nejmenších až po největší 
organizace, aby o činnosti dětských léčeben informovali 
nejen na schůzích ale i doma, v sousedství, ve frontě před 
pokladnou v supermarketu i v hospodě. Jde o zdraví 
našich dětí. 
Případné další informace jsou k dispozici na adrese 
léčebny :  
Dětská odborná léčebna Ch. G. Masarykové, Bukovany 1, 
26272 Březnice,  
tel. - 318695261-2, fax – 318695263, e-mail: 
dol.bukovany@volny.cz 

 
                                                                                                                     MUDr. Jiří Láznička, 

                                                                           primář Dětské odborné léčebny ČČK Bukovany 
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KČT SSK Vítkovice a obec T ěškovice si vás dovolují pozvat na   

II. ROČNÍK DÁLKOVÝCH POCHODŮ A CYKLOJÍZD  

"PO STOPÁCH MLYNÁŘE TĚŠKA FERDINANDA Z TĚŠKOVIC ZVANÉHO FERDA" 

KONANÉ DNE 25.6.2005  

START OD 7.00 - 10.HOD NA VÍCEÚČELOVÉM HŘIŠTI V TĚŠKOVICÍCH 

V PRŮBĚHU CELÉHO DNE PROBÍHÁ NA VÍCEÚČELOVÉM HŘIŠTI V TĚŠKOVICÍCH VOLEJBALOVÝ TURNAJ  

U příležitosti šestistého výročí narození Těška Ferdinanda, po němž obec Těškovice získala své jméno, jsme se rozhodli 
uspořádat dálkové pochody a cyklojízdy a ukázat Vám místa kde žil. 

Pověst praví: 

Těšek se narodil roku 1404 v rodině mlynáře Matěje Ferdinanda. Prvorozený Těšek měl osm bratrů - Jakuba, Budislava, 
Výška, Tíska, Olbrama, Zbyslava, Viléma a Dobroslava a sestru Štěpánku. 

Dětství prožil na Hradeckém panství ve mlýně svého otce, hlavního dodavatele mouky hradním pánům. Po jeho 
předčasné smrti v roce 1424, kdy Těšek dokončil výstavbu nového - Panského mlýna, vznikla poptávka ze strany dvora 
po jeho věhlasné mouce. Proto se stal Těšek pokračovatelem tradice rodinného řemesla. Zpočátku mu ve mlýně 
pomáhal druhorozený bratr Jakub. Ostatní bratři a Štěpánka vymýtili rozsáhlé lesní porosty na dnešním katastru obce 
Těškovice a se svými rodinnými příslušníky pěstovali obilí, kterým zásobovali Těškův Panský mlýn. V roce 1430 velká 
voda říčky Seziny natolik poškodila mlýn, že se Těšek rozhodl postavit mlýn nový na přítoku Seziny - Setině. Domníval se 
totiž, že na vyšším toku se obdobná povodeň opakovat nebude. Bohužel se zmýlil. Po 5 letech prosperity jeho druhého 
(dnes Šindelkova) mlýna velká voda těžce poškodila mlýnské kolo. Téměř celé léto byl mlýn vyřazen z provozu. Jeho 
bratr Jakub asi 3 km proti proudu Setiny toho léta dostavěl mlýn nový, dnes zvaný Honův. Těšek Ferda mezitím zadal 
opravu zničeného mlýnského kola koláři Šindelkovi, který od něj mlýn v roce 1439 koupil a začal v něm mlít. 

Na základě dochované kupní smlouvy se datuje první zmínka o obci Těškovice. Těšek přesídlil k bratru Jakubovi na jeho 
mlýn, kde spolu hospodařili až do roku 1441, kdy se Jakub oženil s Doubravkou ze Skřípova a odstěhoval se na její 
statky. Těšek Ferda ve mlýně hospodařil sám a nikdy se neoženil. V roce 1470 mlýn vydrancovali a Těška Ferdu pověsili 
vojáci Matyáše Korvína ve válečném tažení proti vojsku Jiřího z Poděbrad. Opuštěný mlýn pak obsadil rod Honů z 
Bílovce. 

Účastníci loňkého ročníku již byli seznámeni s osudem Těška Ferdinanda a v letošním roce se blíže seznámíme s jeho 
sestrou Štěpánkou, známou světicí slezského lidu. Narodila se roku 1424 jako poslední /deváté/ dítě mlynáře Matěje 
Ferdinanda. Od malička byla rodiči vedena k tvrdé a poctivé práci. Rodina žila v chudobě a proto se Štěpánce nedostalo 
patřičného vzdělání, ačkoliv po něm velice toužila. Celá Ferdinandova rodina byla hluboce věřící a Štěpánka tak měla 
blízko k pomoci bližnímu, což rovněž v praxi uplatňovala. Těsně před dovršením 17. Roku života se rozhodla odejít do 
Kláštera klaristek do Opavy. Řád klaristek v naší zemi založila současnice sv. Kláry, královská dcera sv. Anežka 
Přemyslovna roku 1234 v Praze Na Františku. Životní styl klaristek byl velmi jednoduchý. Sestry žily v chudobě a 
pracovaly ve společenství, jejich posláním bylo vzdávání chvály Bohu, slavení Eucharistie, rozjímání a vnitřní modlitby. 
Klaristky žily většinou z darů lidí, ale také z práce vlastních rukou. 

Tato služba Bohu Štěpánku naplňovala měrou vrchovatou. Vrcholem jejího působení v řádu klaristek byl rok 1470, kdy už 
jako matka představená v bitvě mezi vojsky Jiřího z Poděbrad a Matyáše Korvína zachránila několik těžce raněných 
vojáků na obou stranách před jistou smrtí. Dva roky nato zemřela "ve svém" klášteře na zápal plic. Celým svým životem a 
svými skutky se nesmazatelně zapsala do dějin slezského lidu. 
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Budeme moc rádi, pokud se Vám budou naše trasy Za T ěškem Ferdou líbit a dodáváme, že výše uvedená pov ěst 
je pouze pov ěstí smyšlenou pro tuto akci a p řípadná podobnost osob čist ě náhodná !!!!!! 

 

Pěší trasy: 

10 km:  z Těškovic po silnici na Bítov, u kapličky odbočíme na žlutou TZ po níž dojdeme na Panský Mlýn /K1/. Odtud po 
silnici zpět do cíle v Těškovicích 

 

18 km: z Těškovic po silnici na Bítov, u kapličky odbočíme na žlutou TZ po níž dojdeme na Panský Mlýn /K1/, dále po 
zelené přes Kyjovice na Zátiší a potom po modré přes Pustou Polom /K2/ a rozc.U Patra na silnici, kde 
opustíme modrou TZ a vydáme se vlevo do cíle v Těškovicích 

 

35 km: z Těškovic po silnici na Bítov, u kapličky odbočíme na žlutou TZ po níž dojdeme na Panský Mlýn /K1/, dále po 
zelené přes Kyjovice na Zátiší, dále po zelené do Hrabyně a pak po červené do Nových Sedlic. Odtud po modré 
na Podvihovský Mlýnek /K3/ a po silnici do Pusté Polomi. Odtud zase po modré přes rozc. U Patra na silnici kde 
opustíme modrou TZ a vydáme se vlevo do cíle v Těškovicích 

 

50 km: z Těškovic po silnici na Bítov, u kapličky odbočíme na žlutou TZ po níž dojdeme na Panský Mlýn /K1/, dále po 
zelené přes Kyjovice na Zátiší, dále po zelené do Hrabyně a pak po červené do Nových Sedlic. Odtud po modré 
na Podvihovský Mlýnek /K3/ dále po modré TZ do Bohučovic. Pak po žluté TZ na rozc. Se zelenou TZ na 
Jakubčovice, odtud po modré přes Skřípov /K4/ až na Dorňákův Mlýn. Pak po silnici přes Slatinu a Nový Svět 
na křižovatku k Tísku a po cyklostezce č.613 do cíle do Těškovic. 

 

Cyklotrasy, vhodné pro všechny typy kol: 

40 km: Těškovice - Panský mlýn /K/ - Pustá Polom - Podvihov - Komárovské Chaloupky - Komárov - Raduň - 
Jakubčovice - Skřípov /K/ - Hrabství - Výškovice - Těškovice. 

 

80 km: Těškovice - Panský mlýn /K/ - Pustá Polom - Podvihov - Komárovské Chaloupky - Komárov - Raduň - 
Chvalíkovice - Branka u Opavy - Hradec nad Moravicí - Bílovec - Lubojaty - Bítov - Těškovice. 

 

K1- Panský Mlýn, K2 - Pustá Polom, K3 - Podvihovský Mlýnek, 

K4 - Skřípov, K5 - Hradec nad Moravicí /samokontrola, opis TO nebo razítko ze zámku/ 

Poznámka:   

Logo organizace IVV - mezinárodní organizace pro lidový sport Internationaler 
Volkssportverband 
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Pozvánka na sportovní den k 40. výročí fotbalového klubu 
 

V sobotu 25. 06. 2005 na h řišti 

 
 

 
 

Pokud máte zájem o zveřejnění příspěvku ve zpravodaji, kontaktujte níže uvedenou redakční radu. Vaše příspěvky  prosím dodávejte nejlépe 
v elektronické podobě. Má-li kdokoli z občanů Pusté Polomi zájem na spolupráci při tvorbě ZPRAVODAJE, je vítán. Máte-li připomínky, náměty, 
rady a doporučení – velmi rádi si je vyslechneme. 
 
Uzávěrka p říštího vydání bude 15.9.2005 
 
Redakční rada: 

Vít Čerbák    Vlastimil Hrádek   Radmila Havrlantová 
Pustá Polom, Na Dvorku 260  Pustá Polom, Krátká 302  Pustá Polom, Podvihovská 77 
email: vit.cerbak@seznam.cz  email:  hradek.v@seznam.cz email: nota.n@seznam.cz 

Tisk:   TERA-ENGINEERING , Jan Kožiál, Klášterní 36, 747 69  Pus tá Polom, Mob.: +420  602 818 488 


